
DIN ACTIVITATEA ASOCIAŢIEI INVAŢATORILOR SALAJENI 

Unirea de la 1918, spiritul înnoitor, democratic de după primul răz
boi mondial, concretizat în procesul de schimbări fundamentale în viaţa 
economică, socială şi politică a ţării, au descătuşat energiile creatoarl' 
ale maselor populare, au ridicat la viaţă milioanele de români. 

In ncest curent de prefaceri progresiste se înscrie şi activitatea în
văţătorilor chemaţi a contribui prin cultură la ridicarea satelor şi a ma
selor populare, la introducerea unui nou suflu în şcoală. Pentru a răs
punde marilor comandamente sociale ale momentului, dăscălimea sălă
jeană, ca de altfel cea din întreaga Transilvaniei simţea nevoia de a se 
reorganiza pentru o unitate de acţiune. Sălăjenii aveau o frumoasă expe
rienţă în acest domeniu, în activitatea Reuniunii Invăţătorilor Români 
Sălăjeni, poate una dintre cele mai consecvente dintre reuniunile învă
ţătorilor din ţară, luptătoare asiduă pentru realizarea unităţii pe plan 
social şi naţional.1 Incercările nereuşite din anii 1904 şi 1913 de a înfăp
tui o alianţă şi un congres al tuturor învăţătorilor români din Transil
vania2, aveau să-şi găsească împlinire în perioada imediat următoare 
actului unirii. 

La 24 februarie s-a întrunit la Sibiu primul Congres al învăţătorilor 
din Transilvania, care a direcţionat noile orientări ale activităţii lor, 
hotărînd printre altele înfiinţarea secţiilor judeţene3 . 

La apelul lui Emil Pocola, învăţător în Bocşa, participant la Con
gresul de la Sibiu, reprezentanţii învăţămîntului primar din judeţul Sălaj 
s-au adunat la Zalău la 10 iunie 1919 pentru a se organiza pe principii 
noi, punînd bazele Asociaţiei învăţătorilor din Sălaj, secţie a celei tran
silvane4. Avînd o contribuţie remarcabilă în organizarea asociaţiei, Emil 
Pocola, luptător consecvent înainte de Unire pentru un învăţămînt româ
nesc în Sălaj, membru în Comitetul Central al Asociaţiei Invăţătorilor din 
Transilvania a devenit primul ei preşedinte. Cu aceeaşi ocazie s-a ales 
şi comitetul de conducere format din George Nichita vicepreşedinte, I. 

1 S. Oros, Memorial jubiliar (1870-1910), Şimleu, 1911. 
2 Idem, Almanahul dascălilor noştri (1919-1934), Zălau, 1936, p. 162. 
a Analele Asociaţiei învăţătorilor români din Ardeal, Banat şi părţile ungu

rene, Sibiu, 1919, p. 72. 
4 S. Oros, Almanahul . .. , p. 163. 
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Ghiţiu casier, P. Marchiş loc. secretar, iar ca membrii P. Pop, L. Heletca, 
A. Precup şi I. Filip5. 

Noua asociaţie se înscrie pe linia tradiţiilor Reuniunii lnvăţătorilor Români 
Sălăjeni a cărei activitate o continuă desigur adaptată la noile condiţii obiective 
de după primul război mondial, urmărind să ridice dascălii de la „inferioritatea 
pasivă la rangul de putere socială activă". 

Mulţi dintre învăţătorii noii asociaţii îşi făcuseră ucenicia în cadrele vechii 
reuniuni a învăţătorilor sălăjeni: E. Po:ola, T. Husti., Daniel Graur senior şi Daniel 
Graur junior, I. Fati, E. Oros, G. Gîlgău, T. Ilea, I. Flonta, I. Şimon, Tr. Morar şi 
mulţi alţii&. 

Asociaţia Invăţătorilor din Sălaj îşi propunea „a chema la viaţă activă ma
sele populare, punerea în probă a cit mai mulţi învăţători în adunările profesionale 
~i populare, cu conferinţi, cu dizertaţiuni, cu lecţi metodice, cu producţiuni decla
matorico-teatrale pentru popor, ca din interiorul nostru să scoatem forţele care să 
ne unească inimile noastre, viaţia noastră, ca astfel cu o şcoală poporală în starea 
de a creia puterea naţiunei să se îndrepte spre bine şi frumos mersul avolutiv al 
poporului român î:l judeţul Sălaj'. Raţiunea de a fi a asociaţiei apare formulată 
mai sintetic în cuvîntările preşedintelui în diferite ocazii, în proiectele de statut 
din anii deceniului trei şi în Statutul Asociaţiei Invăţătorilor din Sălaj adoptat 
în 1929: să organizeze şi să direcţioneze învăţămîntul şi şcoala românească, să deş
tepte interesul comun pentru învăţămînt, să ridice nivelul cultural şi profesional 
al învăţătorilor, să răspîndească cultura în rîndul maselor largi ale poporului contri
buind la ridi:::l8rea morală, economică şi culturală a satelor, să rezolve printr-o 
muncă unitară, stăruitoare şi conştientă problemele care i se puneau spre realizare". 

Deziderate mobilizatoare, necesare dacă avem în vedere situaţia invăţămîntului 
în urma războiului mondial, misiunea ca revenea şcolii imediat după unire de ·a 
fi unul din factorii esenţiali de consolidare a sentimentului naţional. 

De aceea imediat după constituirea sa Asociaţia şi-a îndreptat efortul spre 
organizarea procesului de învăţămînt, a şcolii în spirit naţional aşa cum prevedea 
Decretul 13869/1919 emis de Resortul de Culte şi Instrucţie Publică din cadrul 
Consiliului Dirigento, pentru încadrarea şcolii primare din Ardeal în ansamblul 
Homâniei întregite. Deşi se mai menţineau î:lcă legile maghiare, acestea sînt adap
tate împrejurărilor schimbate, introducîndu-se ca limbă de predare, limba română, 
iar ca discipline fundamentale Istoria României şi Geografia României1°. 

Condiţiile materiale erau însă deosebit de vitrege: localurile şcolare în parte 
erau distruse, altele rechiziţionate pentru alte scopuri, rechizitele, materialele di
dactice distruse, manualele lipseau în mare parte. Timpul pînă la 1 septembrie 1919 
a fost întrebuinţat pentru reamenajarea şcolilor, a altor clădiri, situaţie care s-a 
îmbunătăţit după înfiinţarea comitetelor şcolare comunale a celei judeţene şi a 
organelor de control din Invăţămîntul primar. Astfel că ln anul şcolar 1919-1920 
au funcţionat deja 223 de şcoli cu 293 învăţătorill din cele 275 de şcoli cu 410 
cadre didactice din perioada antebe!ică12• ln anul şcoliar următor, 1920-1921 numă
rul şcolilor creşte cu 48, iar al învăţătorilor cu 102,13 ceea ce dovedeşte consolida
rea învăţămîntului în judeţ. 

s Gazeta de duminică, Şimleu Silvaniei, III nr. 26 din 2 iulie 1922. 
s S. Oros, AlmanahuJ ... , p. 78-156. 
7 Şcoala noastră, I, Zalău, nr. 13'1924, p. 233. 
a Arh. Stat. Sălaj, fond: Asociaţia învăţătorilor români sălăjeni, dos. 5, f. 190. 
9 Decret privind reorganizarea invăţămintului primar, Sibiu, 1919. 
10 Decrete, regulamente şi ordonanţele Constliulut Dirigent din TransUvania 

publicate fn Gazeta oft ci a Z ă dtn 1918-1920 (Retipărire), Cluj, 1929, p. 66-67. 
u Gazeta de duminică, II, nr. 33 din 11 septembrie 1921. 
12 S. Oros, Almanahul ... , p. 13-14. 
u Gazeta de duminică, II, nr. 33 din 11 septembrie 1921. 
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De altfel într-o serie de localităţi, acolo unde nu fun:ţionaseră şcoli mal mulţi 
ani, au fost înfiinţate şcoli şi anume la Bo::şiţa, Giorocuţa, Moiad, Sighetul-Silva
niei, surei et::14. 

De asemenea în conformitate cu ordinul 19422 din 1920 al Ministerului Instru::
ţiunii Publice în satele cu populaţie maghiară germană sau slovacă pe Ungă şco
lile de stat s-au înfiinţat secţii cu limba de predare maternă a acestor populaţiit5 . 
Această mărnră era în concordanţă cu ,spiritul democtati:: al „DeclaJ'laţiel de la 
Alba Iulia" din 1 decembrie 1918 care cerea instrucţie în limba proprie pentru 
naţionalităţile ::onlocuitoareis, de care guvernanţii vremii nu au putut să nu ţină 
seama. 

In a::eastă perioadă au continuat să funcţioneze şi ş::olile confesionale: roma
no-catolice, evanghelice, reformate, luterane şi lzraelitet1 • 

Tn ceea ce priveşte ne::esarul de cadre didactice se ridică la 159, Iar din cei 
care funcţionau, titularii reprezentau 780/o, restul fiind format din suplinitori, preoţi, 
cursişti şi învăţătorii rea::tivaţilB. De altfel pro::esul de reorganizare era pe făgaşul 
normal aşa cum remarca subrevlzorul şcolar Ciupe „mersul învăţămîntulul e bun, 
progresul mulţumitorts. 

Pe lingă procesul de învăţămînt propriu-zis, dascălii sălăjeni grupaţi în Aso
ciaţia învăţătorilor conştienţi de misiunea lor, :au început să dezvolte· şi o bogată 
activitate extraşcolară, de ridicare cultur'ală a satelor. „Abia veţi •găsi în 2-3 
judeţe ardelene, - afirma preşedintele E. Preda -, ceva analog cu activitatea cul
turală şi extraş::olară a învăţătorilor sălăjeni cu anul 1919. Se lu::rează într-adevăr 
din proprie iniţiativă şi nu fără sacrificii211• 

O problemă care a stat în atenţia corpului didactic din învăţăm'.lntul primar 
suscitînd vii discuţii în cadrul adunărilor generale ale Asociaţiei din anii 1919-
1923 era cea a şcolii: caracterul şcolii primare, durata, principiile care să stea la 
baza învăţămîntului primar. 

Tnţelegînd ş::oala primară ca o problemă generală, fundamentală, de o impor
tanţă naţională învăţătorii vedeau reorganizarea unitară a învăţămîntului primar, 
în ::adrele României Mari, dar şi în conformitate cu spiritul. înnoitor al timpului. 
Ei cereau o singură ş::oală primară, cea de stat, realizabilă 'Prin etatizarea şcolilor 
confesionale; care ea singură să ofere instrucţia şi edu::aţia naţională ne::esară, 
mai ales în lumea satului. „Da::ă ţinta reculegerei naţionale, - se afirma în arti
colul „Datoria noastră ... -, e afirmarea hotărîtoare a sufletului românesc, a mundi 
româneşti, apoi mijlocul acestei primeniri la ţară, cată să fie sufle'.ul şcoalei -
învăţătorul în funcţie de activitate profesională, socială, naţională"21 • 

Conştient de rolul său, de necesitatea unei pregătiri profesionale pe măsura 
rolului în so::ietate, corpul didactic din învăţămîntul primar era preocupat şi de 
statornicirea unui statut bine definit peatru dascăl, de asigurarea unei baze mate
riale aut şcolii cit şi învăţătorului care să-i asigure îndeplinirea. !misiunii sale. 
In toate şedinţele Comitetului Central al Asociaţiei din anii 1919-1924, în adunările 
generale în Congresele regionale au fost dezbătute problemele legate de: pregătirea, 
recrutarea, titlul şi înaintarea membrilor corpului didactic prim.ar; unificarea pre
gătirii învăţătorilor care să premeargă unificării învăţămtntului şi care să realizeze 
printr-o duratf1 o ~colii normale de 8 ani şi .o structură uniformă a şcolii nor
male şi a seminiariilor pedagogice, o mai temeinică pregătire filozofică şi socialii 
a învăţămîntului; organizarea corespunzătoare a cursurilor de vară pentru înv[1ţ:1-

u Ibidem. 
15 Ibidem. 
16 M. Muşat şi I. Ardeleanu, Viaţa politic4 tn Romdnfa (1918-1921), Bururc·~U. 

1976, p. 23. 
11 Gazeta de duminică, II, nr. 33 din 11 septembrie 1921. 
1s Ibidem. 
19 Ibidem. 
20 Şcoaia noastră, II, nr. 1-2/1925, p. ll. 
21 Gazeta de dumtntcă, II, nr. 27 din 31 iulie 1921. 
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tori, dreptul pentru învăţători de a urma la unive:-sitate pentru a se forma buni 
profesori ne:::esari ş:::olilor normale2'l. 

Situaţiia materială a învăţătorilor şi a :::orpului dida:::ti:::, în general, era dcs:::u
rajantă, fapt dealtfel unanim re:::unos::ut. Primul Congres al tuturor învăţătorilor 
din România întregită care şi-a desfăşurat lu:::rările la Bucureşti în zilele de 4-6 
mai 1921 a dezbătut pe larg această problemă cerind guvernului un tratament mai 
echitabil pentru dascăl. Cu a:::est prilej delegaţia corpului didactic primar din Tran
silvania, din care fă:::ea parte şi Emil Po:::ola, preşedintele Aso:::iaţiei Invăţătorilor 
din judeţul Sălaj, a prezentat un memoriu în :::are tre:::ea în revistă politica gu
vernanţilor maghiari în problema salarizării das:::ălilor români, lipsurile şi ne
voile indurate de căt:-e aceştia, cerind ferm mărirea salariului de către statul 
român L'l conformitate :::u efortul depus şi regiementarea normelor de salarizar~. 

Reprezentanţii corpului didactic au dezvăluit starea lor critică din pun:::t de 
vedere material. Analizînd bugetul Ministerului Instrucţiunii Publi:::e pe anul 1921-
1922 învăţătorii au scos în relief anomaliile sistemului de salari:zJa:-e, faptul că în
văţătorii sînt :::ei mai nedreptăţiţi în ceea :::e priveşte salariile dintre toţi funcţio
narii: „ ... învăţători înaintaţi pe Io:::, - arătau ei -, sînt asemănaţi în p:-oiectul 
de buget cu telefonistul şi portarul ministerului instrucţiunii publi::-e 350 lei; în
văţătorii definitivi cu :::usătorul de dosar şi cu :::ame:-işti 300 lei; învăţătorii provi
zorii la fel cu iajutori de telefonişti, dorobanţi însărcinaţi :::u expedierea corespon
denţei în ora~ 250 lei; învăţătorii ajutori la fel cu oamenii de serviciu 200 lei 
Junar2•. 

In ace'.aşi timp ei au fă::ut un rechizitoriu politicii guvernului cerind re:on
siderarea a:::estei politi:::i în :::onformitiate cu spiritul demo:::ratic al timpului: „Nu 
trebuie să se spună că nu sînt bani, că bugetul e săra:::. Bani sînt dar, se risipesc 
pe lucruri de prisos. Să se desfiinţeze sinecurile, misiile, automobilele şi atîteia alte 
cheltuieli zadarni:::e şi bugetul va pe:-mite să se îmbunătăţească starea materială 
a invăţătorilor•2s. 

Congresul a hotărit i:J. final demisionarea i;i corpore a învăţătorilor da:::ă 
nu se vor lua măsuri:e de ridi:::area sialariilor. Hotărîrea a şi fost t:-adusă în prac
tică în perioada următoare, demisionînd toţi învăţătorii, excepţie fă:::înd :::ci din 
judeţele Sălaj, Satu-Mare şi Maramureş26, care au înţeles înalta misiune patriotică 
ce le revenea pe li:lia .:::onsolidării invăţămi:ltului naţional în iaceastă zonă de 
graniţă. Totuşi ei şi-au intensifi:::at protestele. Astfel în şedinţa Comitetului Cen
tral din 30 martie 1923 se hotăreşte: „Asociaţia învăţătorilor şi învăţătorii parla
mentari să ceară guvernului îmbunătăţirea, u.,ificarea lefei învăţătorilor şi unifi
:::a:-ea termenului de p:ătirea lefei cu prima fie:::ărei luni şi să fie aplicată în bu
getul nou cu in:::epere de la 1 aprilie 1923"27. 

Situaţia nu s-a s:::himbat însă prea mult. In expunerea de motive la Proie:::tul 
de lege privind bugetul pentru învăţămînt pe anul 1924 guvernul re::unoştea că 
salariile :::orpului didactic, J11ult inferioare celorlalte categorii de salariiaţi în:ă 
înainte de război, au fost ameliorate în proporţii „cu totul neînsemnate'" din care 
cauză se primeau „numeroase plîngeri şi memorii"2B. 

Chiar de la înfiinţarea sa, Aso::iaţia Invăţătorilor din judeţul Sălaj a fost 
preo::upată de înfiinţarea unui organ de presă propriu pentru îndrumarea i:lvă
ţătorilor, prin care a:::eştia „să-şi poată :::îştiga, apăra şi menţine drepturile"29, 
idee reluată şi în 1920 în cadrul adunării generale de lia Jibou, ca şi în adu;iarea 

22 Idem, II, nr. 22 din 26 iunie 1921; Şcoala noastră, VII, nr. 14-15/1930, p. 500-
507; S. Oros, Almanahul. ... , p. 163. 

2:1 Gazeta de dumini::ă, II, nr. 24 din 10 iulie 1921. 
24 Ibidem. 
25 Ibidem. 
26 Idem, nr. 20 din 21 iunie 1921. 
2; Idem, IV, nr. 14 din B aprilie 1923. 
2e Monitorul oficial, nr. 43 din 5 februarie 1924. 
29 Şcoala noastră, XVII, nr. 1 din septembrie 1939, p. 15. 
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generală din 1923, dnd se cere reeditarea „Gazetei învăţătorilor" ca organ ofkial 
al Asociaţiei30• 

Tot in anul 1923 în şedinţa Comitetului Central se pune în dis:::uţie problema 
înfiinţării unui cămin pentru fiii de învăţători, pe lingă Liceul de băieţi din 
Zalău, problemă care şi ea la rîndul ei va fi reluată în anii următori. 

Paşi noi se fac şi pe linie org~nizatorică. Adunarea generală ordinară din 
25 iulie 1920 a hotărît organizarea corpului didacti::: din învăţămin.tul primar din 
judeţ în 6 subse:::ţii învăţătoreşti: Zalău, Şimleu-Silvaniei, Tăşnad, Cehu-Silvaniei, 
Jibou, şi Crasna şi elaborarea unui proiect de statut, care va rămîne însă ne
aprobat31. 

La aceeaşi adunare se prezintă şi o dare de seamă asupra situaţiei materiale 
a Asociaţiei. In 1919 :::u ocazia organizării secţiei Sălaj a Aso:::iaţiei învăţătorilor, 
întreaga avere a vechii Reuniuni a Invăţătorilor Români Sălăjeni ia intrat în po
sesia noii organizaţii şi Ji.nume: bani în numerar 62 Cor. 55 fil., depuneri la 
instituţiile de credit „Silvania şi Codreana" 122 Cor. şi 93 fii., valoarea nominală a 
10 acţiuni „Sălăjeana", a 4 acţiuni „Chioreana", a 4 acţiuni „Albina" a 40 acţiuni 
„Silvania" şi a unei acţiuni ,Sătmăreana" 6400 Cor. în total 6585 Cor. şi 48 fil., 
iar datorii de 820 Cor.32. In 1920 secţia Sălaj dispunea de un fond de 3438 lei 53 
bani, din eare bani în numerar 177 lei şi 07 bani menţionîndu-se depunerile şi 
acţiunile pe care le avusese în anul anterior33• 

Luînd în considerare indi:::aţiile Ministerului Instrucţiundi Publi:::e din cir
culara nr. 22157 /1920 şi ale revizoratului ş:::olar judeţean cu privire la începerea 
unei intense a:::tivităţi pentru ridicarea economică, socială, culturală a satelor, s-a 
trecut la organizarea începînd cu 1921 a cercurilor culturale pe subsecţii34 • 

In anul 1922 au lo::: alegeri pentru noul Comitet al Asociaţiei judeţene, ca 
preşedinte fiind ales în continuare Emil Pocola considerat de multă vreme a fi 
„dascălul-drapel care să sintetizeze prin inteligenţa şi cuvîntul său mişcarea mare 
a curentelor de idei şi frămîntarea revendi:::ărilor corpului didactic"35. In comitet 
au mai fost aleşi George Ni:::hita vicepreşedinte, I. Ghiţiu casier, I. Moldovan con
trolor, P. Mar:::hiş, P. Pop, I. Hete'tea, A. Precup, I. Filip, Siladi36• 

Analiza activităţii subse:::ţiilor, a cercurilor culturale într-o viziune critică a 
condus la concluzia necesităţii înmulţirii mijloa:::elor de acţiune în vederea creşte
rii înrîuririi sociale a învăţătorului: „Valoarea Asociaţiei noastre nu trebuie so:::o
tită numai din pun:::t de vedere al puterii sale creatoare de valori ş:::olare-sociale 
noi în învăţămîntul primar, dezvoltind în membrii ei sentimentul de libertate şi 
disciplină, de iniţiativă şi răspundere, de solidaritate specifică dăscăleas:::ă, :dar 
mai trebuie privită şi sub raportul înrîuririi ei socia'.e37. 

Munca plină de sacrifi:::ii depusă în aceşti ani grei, - 140 de conferinţe pen
tru masele populare din care 80 în anul 1923-1924 -, i-a fost recunos:::ută Asocia
ţiei de către Congresul al Ill-lea al Asociaţiei Invăţătorilor din Transilvania, des
făşurat la 27 august 1924 la Oradea, se:::ţia Sălaj fiind recunoscută ca o secţie mun
citoare căreia i se aduce „mulţumire proto:::olară"38 • 

Incepînd cu anul 1924 apar noi principii şi coordonate care direcţionează acti
vitatea Asociaţiei odată cu adoptarea Legii pentru învăţămîntul primar şi învăţă
m.intui normal-primar. Prin legea din 24 iulie 1924 se proceda la unificarea celor 
patru tipuri de şcoli primare existente după Unire, punindu-se bazele unei dez-

30 Gazeta învăţătorilor a luat fiinţă [n anul 1912 din iniţiativa lui Simion 
Oros, ca organ de presă al învăţătorilor români din Sălaj. 

31 Şcoala noastră, VII, nr. 14-15/1930, p. 497. 
32 Idem, III, nr. 17-18/1926, p. 350. 
33 Idem, p. 351. 
u Arh. Stat. Sălaj, fond: Şcoala primară Giurtelecul Şimleului, dos. 2, p. 20. 
as Gazeta de duminică, III, nr. 26 din 2 iulie 1922. 
36 Idem. 
a7 Şcoala noastră, II, nr. 1-2/1925, p. 10-...:.11. 
III Idem, IV, nr. 10/1927, p. 178. 
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volt<iri unitare a Şcolii pe această treaptă. Legea stabilea prelungirea şcolii pri
mare la 7 ani, împărţit în două ci::luri, de 4 şi 3 ani sau primar şi supra-primar39, 

într-o vreme în care şi în statele avansate ale Europei se trecuse la învăţămîntul 
primar de 7 ani. 

l:liţiatorii acestei legi urmăreau ca prin aplicarea ei să asigure un nivel mal 
ridicat de instruire a păturilor sociale care furnizau mina de lucru pentru nevoile 
industriei şi agri::ulturii fiind destinat deci a::elor categorii de copii ::are neavînd 
mijloa:-'.e materiale şi neputînd urma şcoala secundară, se vor orienta spre munca 
manuală. Conţinutul învăţămîntului din diasele V-VII ::onstituia o revenire într-o 
formă mai dezvoltată la ::unoştinţele ce se predau în clasele I-IV. Procesul didactic 
era condus tot de către învăţători. Ci::lului „supra.primar" legea învăţămîntului ur
măr(•a să-i imprime un ::aracter aplicativ, punînd accent pe orientarea practi::ă ia 

elevilor pe activitatea în atelierele şcolare, pe terenurile agri::ole, potrivit speci
ficului regiunii în ::are se afla ş::oalaw. Din pă::ate a::eastă latură importantă a în
văţămîntului nu a devenit realitate decît ln foarte mică măsură din cauza lipsei 
ateliP~elor şi materialului didactic necesar. 

Sînt deasemenea lăudabile şi intenţiile legiuitorului cu privire la înfăptuirea 
obligativităţii învăţămî:1tului prin aplicarea de sancţiuni severe, cu privire la era
di::area analfabetismului prin organizarea de cursuri pentru adulţi41. 

De asemenea prin noua lege întreţinerea ş::olilor cade în sarcina comunelor 
obligate ca din totalul veniturilor de 140/o să se folosească pentru întreţinerea, con
struirea sau transformarea localurilor şcolare42. Insă de obi~i bugetele comunale 
<'rau aşa de încăr::ate î:lcît abia îşi puteau acoperi nevoile lor, multe cheltuieli mă
runtP fiind acoperitl' din taxele suplimentare. 

Legiuitorul a înscris prevederi care urmăreau să ridice nivelul şcolii româ
nP~ti, însă statul nu a asigurat şi baza materială necesară. 

Ca urmare a schimbărilor produse în urma apariţiei legii, preşedintele Aso
ciaţiei tnvăţătorilor din judeţul Sălaj, Emil Pocola, fiind promovat în corpul de 
control al Revizoratului şcolar judeţean demisionează. Adunarea extraordinară 
întrunită la 18 decembrie 1924 în sala prefecturii judeţene alege noile organe de 
ronduce~e ale Asociaţiei preşedinte - Paul Puşcaşiu din Pria, vi::epreşedinte - Gh. 
Simo!l din Ariniş, secretar Al. Pop din Zalău, casier I. Dragoş din Me~eşenii de 
Jos. Ca membri în comitet sînt aleşi: I. Gozman-Zalău, I. Cărpinean-Ortelec, A. 
Maxim-Tihău, Fl. Mateş-Poptelec, I. Buta-Asuajul de Jos, A. Simonca-Asuajul de 
Sus, A. Iepurean-Crasna, N. Căprar-Horoat-Petenia, V. Boţan - Şimleu-Silvaniei, 
V. Cîmpean - Şimleu-Silvaniei, Gh. Nichita - Tăşnad şi A. Precup - Unimăt43 . 

Cu acelaşi prilej s-a efectuat şi o verificare a gestiunii Asociaţiei rezultînd că 
din ~'.otizaţiile, taxele membrilor s-au realizat ve:iituri de 12958 lei în timp ~e 2h<'!
tuiclile s-au ridicat la 9027 lei rezultînd o sumă de 3931 bani în numerar. De a<;c
menea taxele restante se estimează la 8115 lei44• 

în semn de recunoştinţă pentru munca desfăşurată adunarea genera'.ă l-a 
ales pe fostul preşedinte Emil Pocola, membru de onoare al Asociaţiei. Datorită 
faptului că Paul Puşcaşiu a refuzat să conducă destinele Asociaţiei învăţătorilor 
din judeţul Sălaj, cel care a ::ondus în aceşti ani a fost vi::epreşedintele Gh. 
Şimon. 

Efortul corpului didacti:: din învăţămîntul primar a fost îndreptat în a~ea~tă 
perioadă spre reorganizarea învăţămîntului pe baza legii din 1924, îmbunătăţirea 
fre::venţei, organizarea de acţiuni social-culturale, sprijinirea Comitetului central 
de ::onstrucţii şcolare. 

a9 Lege pentru fnvăţămintul primar al statulut şi tnvăţămfntul primar, Bu::u-
re~ti. 1924, p. 20-21. 

w Idem, p. 28. 
41 Idem, p. 9-17. 
42 Idem, p. 73. 
43 Arh. Stat. Sălaj, fond: Asociaţia învăţătorilor români sălăjeni, dos. 1/1924, 

f. 3-4. 
t4 Şcoala noastr4, III, 19 nr. 17-18/1926, p. 352. 
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Acest comitet a luat fiinţă pe lingă prefectura judeţului şi a început campa
nia de edificări de şcoli primare şi de locUinţe pentru învăţători cu ajutorul bănesc 
a Ministerului Instrucţiunii Publice, al prefecturii şi ca urmare a org1anlzării unor 
colecte, în peste 20 de localităţi numai în anul 192445, acţiune ce a continuat an 
de an pînă la declanşarea crizei generale. Pînă în anul 1926 se edificaseră 36 săli 
de învăţămînt, 67 camere pentru învăţători, 7 ateliere, 18 cancelarii. o contri
buţie importantă aducîndu-şi populaţia satelor mobilizată de către învăţători. 
Efortul acesta era necesar avînd în vedere un raport al Revizoratului din anul 
1921 în care se semnalau 49 de localităţi, în judeţ cu edifilcii şcolare total neco
respunzătoare sau lipsă48. 

O preocupare a acestor ani a constituit-o şi înzestrarea şcolilor cu material 
clidactic necesar, care de multe ori era confecţionat chi~r în atelierele şcolare. 

De altfel învăţămîntul primar făcuse deja progrese în anii care trecuseră 
de la Unire, a crescut numărul ş::olilor de stat şi al învăţătorilor. In anul şcoalar 
1924-1925 au funcţionat în Sălaj 218 şcoli primlare de stat cu 326 învăţători din 
care 290 erau titulari,47 un progres remarcabil faţă de 71 şcoli primare de stat cu 
130 învăţători, cite funcţionaseră în anul şcolar 1920/192748• 

Tot în această perioadă învăţătorii din asociaţie reiau vechea ideie de a în
fiinţa un organ de presă propriu. In condiţiile nou create după uniformizarea 
învăţămîntului, a revistă profesională pentru îndrumarea cadrelor didactice se 
impunea ca o necesitate ardentă şi .imediată. Deoarece trecuseră ciţiva ani de Ia 
lansarea acestei idei fără a se întreprinde ceva concret, învăţătorii din plasa 
Şimleu, mai activi, incurajaţi de Simion Oros care avea o largă experienţă în 
acest domeniu49, în adunrarea extraordinară din 11 ianuarie 1924 hotărăşte înfiin
ţarea unui organ de presă cu caracter didactic, alegîndu-se şi un comitet de 
redacţieso. 

Hotărîrea a fost dată publicităţii şi a apărut in „Gazeta de Duminecă" din 14 
ianuarie 1924, făcîndu-se apel către toţi învăţătorii din judeţ pent•u a sprijini 
a::castă iniţiativă. 

Comitetul de redacţie a stabilit modalităţile de redactare şi administrare şi 
asigurarea capitalului necesar prin efectuarea unui împrumut de zece mii de ,lei 
de la Banca „Silvania" din Şimleu-Silvaniei. 

In urma apelurilor lansate învăţătorii au început să trimită ·)Sume pentrn 
abonament. însă în preajmJa scoaterii organului de publicitate al învăţătorilor, 
Revizoratul şcolar a oprit acest curs, infiinţînd o revistă redactată de autoritatea 
~colară cu colaborarea învăţătorilor51. Astfel de la 10 februarie 1924 se hotăreşte 
editarea revistei pedagogico-culturale Şcoala Noastră", organ oficial al Revizora
tului şcolar, al Comitetului şcolar judeţean şi al Asociaţiei învăţătorilor din Sălaj 

La 15 aprilie 1924 apar nr. 1-2 ale revisitei, care va urmări familiarizarea 
cadrelor dida::ti::e cu noile metode şi procedee didactice ln sistemul de învăţămint 
al statului, popularizarea, experienţelor pozitive, publicarea lucrărilor de speciali
tate ale dascălilor, a lecţiilor practice .şi a tuturor lucrărilor cu caracter pofesional. 
RC'vista avea şi o parte oficială pentru publicarea ordinelor Ministerului Jnstruc
ţiunii Publice, ale Revizoratului şcolar judeţean şi ale Comitetului şcolar judeţean. 
De asemenea în „Şcoala Noastră" vor apare numeroase date, aspecte ale activităţii 
Asociaţiei, publicarea dărilor de seamă, a programelor, a notelor privind adună
rile generale et::. 

~ Idem, II, nr. 5-6/1925, p. 66. 
ta Gazeta de duminică, II, nr. 33 din 11 septembrie 1921. 
" Şcoala noastră, II, nr. 13, p. 250. 
48 Gazeta de dumtntc4, II, nr. 33 din 11 septembrie 1921. 
49 ln 1912 a scos la Şimleu Silvaniei Gazeta fnv4ţătorilor, iar în 1919 a fost 

redactorul săptăminalului Gazeta de dumtnic4. 
50 Şcoala noastră, XVIII, nr. 1/1939, p. 16. 
11 Idem, p. 19. 
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Deşi nu s-a reuşit chiar de la în.::eput în.fiinţarea unui organ de presă 
independent de forw-ile tutelare abia in 1939 luna mai, va trece in proprieta~a 
Asociaţiei, revista va juca un rol important în. viaţa dăscălimii. sălăjene, a Asocia
ţiei, pînă la desfiinţarea sa, învăţătorii sprijinind-o şi din punct de vedere moral 
şi material. 

Conducerea asociaţiei aleasă in 1924 a depus o activitate mai modestă, nefiind 
organizată nici o adunare anuală sau de comitet, activitatea desfăşurîndu-se în 
cadrul subse::ţiilor, lia nivelul cercurilor culturale. A şaseia adunare generală din 
25 iulie 1920, desf~urata la Şimleu-.Siivaniei a aies noul birou format din: .Simion 
Oros preşedinte, D. llea şi I. Matei - vicepreşedinţi, D. Alunar şi V. Lobonţiu -
secretari, I. Cărpinean - .::asier5•. Adunarea generală a Asociaţiei întrunitâ la 
Şimleu-Silvaniei a prilejuit o luptă neobişnuită pentru alegerea preşedintelui, foru
rile şcolare urmărind o oarecare imixtiune in .::adrele Asociaţiei. „Invâţătorimea îşi 
avea candidatul său, - scria „Meseşul" din 3 septembrie 1926 -, oficialitatea pe 
altui. Presiunea nu a lipsit. Cu toate acestea, punîndu-se la vot secret ial.egerea de 
prezident dl. Simion Oros, inv. director, a fost de::larat ca prezident al .Secţiei, ales 
cu majoritatea absolută a voturilor"a3• 

Odată cu venirea lui Simion Oros in fruntea Asociiaţiei Invăţătorilor din Sălaj, 
începe o etapă toarte rodnică, caracterizată printr-o a.::tivitate susţinuta pentru 
concretizarea dorinţelor, proiectelor din anii anteriori, dar şi intreprinderea unor 
noi acţiuni impuse de necesităţile momentului. !Noul preşedinte, răht la ~::oala 
Reuniunii 1nvăţătorilor Români Sălăjeni ial cărui secretar a fost în::epînd din 1900 
şi apoi din anu1 1913, preşedinte, adu::ea cu sine ,!>piritul de combativitate, de 
lupta pentru drepturlle învăţătorilor, o vastă experienţâ în mun::a de organizare. 

ln noul Comitet Central al Asociaţiei au fost aleşi: D. llea, P. Mi::lea, l. 
Goznean, Al. Coşuţiu, Al. Pop, I. Filip, D. Pop, I. Cleja, N. Căprar, Fl. Miateş. 

Noua condu::ere a trecut la reorganizarea subsecţiilor, înfiin\înd 10 subsecţii 
potrivit plaselor judeţului, şi a cer::urilor culturale pe subse.::ţii ~i cons.::ripţii ş:o
lare. Aceste subsecţi la rîndul lor în adunările generaie din toamna anurni 1920 
şi-au ales noile organe de conducere. 

ln adunarea din 24 o::tombrie 1926 se alege noul birou al subse.::ţiei Cehu
Silvaniei format din: Paul Miclea - preşedinte, Simion Gudea - vicepreşedinte, 
Francis:: Boitoş - casier, N. Chiş - secretar. De asemenea subsecţia se imparte în 
următoarele ::er::uri culturale: Ariniş, Băseşti, Stremţ. Cehu-Silvianiei, .Sălăţig, Săl
sig şi Ulmeni. 

Subse::ţia Şimleu-Silvaniei îşi alege noul birou la 30 octombrie 1926: preşe
dinţe, Valentin Cîmpian, se.::retar, Sava Crucea şi se im.parte în cercurile culturale: 
Şimleu-Silvaniei, Nuşfalău, Hatmăşd, Porţi, Criştelec, Giurtele::, Bobota şi Plopiş. 

Subsecţia Jibou in adunarea din 11 noiembrie 1926 îşi alege un birou format 
din: preşedinte, Augustin Maxim. vi.::epreşedinte, Emil Sîrbu, se::retar, Victor 1-'•e
aup, casier, Florian, Meteş; îşi stabileşte numărul centrelor culturale la 5 cu ::entrul 
in lo::alităţile: Jibou, Someş Guruslău, Someş Odorhei, Surduc şi Tihău. 

Subse::ţia Bocşa alege noul birou la 6 noiembrie 1926: preşedinte Dumitru Go
zar, vicepreşedinte, AL Pop, secretar, V. Cutcan, casier, Traian Vitez. Subsecţia se 
împarte în următoarele centre culturale: Zalău, Ortelec, Şam.şud, Coşei şi Chilioara. 

Subsecţia Supurul de Jos işi ţine adunarea la 21 o::tombrie alegindu-1 ca 
preşedinte pe Patriciu Pop, secretar pe Sabou Andrei, casier pe G. Miclea. De ase
menea îşi constituie cer:::urile culturale: Unimăt, Supurul de Jos, Chieşd şi Hodod. 

Subse::ţia Bu:::iumi in adunarea din 26 octombrie 1926 alege noul birou format 
din: Al. Coşuţiu - preşedinte, Nedelcu )Negoiţă - secretar, Petru Tulbure -
casier. Subsecţia se împarte in cercW'ile culturale: Buciumi, Gălpîia şi Treznea. 

Subse::ţia Carei îşi ţine adunarea de toiamnă la 15 noiembrie 1926 şi îşi alege 
un birou format din: Teodor Boşca - preşedinte, LUiza Gramma - secretar, An-

52 Meseşul, Zalău, II, nr. 20-21 din 31 iulie 1926, 
53 Ibidem. 
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drei Lucovki - casier. De asemenea îşi constituie trei cercuri culturale: Carei, 
Sanislău şi Moftinul Mic. 

Subsecţia Tăşnad în adunarea din' 6 noiembrie 1926 îşi alege o nouă conducere 
compusă din: I. Filip - pr~edinte, V. Radu - vicepreşedinte, I. Silaghi - secre
tar, I. Heletea - casier. Subsecţia este împărţită în şapte cercuri culturale: Tăşnad, 
Santău, Sărăuad, Satu-Mic, Săuca, Boian şi Silvaş. 

Subsecţia Crasnia în adunarea din 27 noiembrie 1926 alege ca preşedinte pe [. 
Dragoş iar ca secretar pe N. Mărcuş. Subsecţia se împarte în următoarele cercuri 
cultura!e: Crasna, Ho:-oat, Pria, Bănişor, Valcău de Jos. 

Subsecţia Valea lui Mihai în adunarea din 30 octombrie 1926 alege un birou 
de wnducere format din: preşedinte - N. Chirvai, secretar - A. Sabău, casier, 
Coriolan Borota; se împarte în cercurile culturale: Valea lui Mihai, Tarcea şi An
drid54. 

Comitetul central al Asociaţiei în prima sa şedinţă din 21 august 1926 a ela
borat programul de activitate a subsecţiilor, care cuprinde ca probleme de dezba
tere aplicarea legislaţiei şcolare adoptate în il924, însemnătatea Asociaţiei învă
ţătorilor, rolul şcolii şi al învăţătorului, educarea elevilor pentru viaţă, importanţa 
cursurilor de adulţi, familia şi şcoala, rostul conferinţelor culturale. 

Noua conducere a Asociaţiei a u:-mărit să !ridice activitatea organizatorică, 
profesională, socială şi culturală a membrilor săi lia cote mai înalte. Sumarul a::ti
vitaţii ia.nilor 1926-1927 cuprinde acţiuni pentru apărarea drepturilor învăţăto:-ilor 
numiţi prin decret de căt:-e Consiliul Dirigent, formarea fondului pentru Căminul 
învăţătorilor, elaborarea şi dezbaterea proiectului de statute a căminului, î:1fiinţa
rea aso::iaţiei de ajutorare a familiilor de învăţători în caz de moarte, înfiinţarea 
unei cooperative a învăţătorilor pent:-u procurarea 'Şi desfacerea materialului di
dactic pentru şcolile primare, înscrierea secţiei ca acţionar la tipografiia şi libr[1ria 
SOCEC din Oradea. Preşedintele a participat la Bucureşti la sărbătorirea lui Petru 
Dulfu, fiu al Să:ajului cu prilejul împlinirii a 71 de ani şi a 40 de ani de activitate 
literară şi pedagogică05 . „Este numai în::eputul unei activităţi, care trebuie să 
urmeze, dar care numai atunci va fi încoronată de succesul dorit, dia::ă vom avea 
o \;Oinţă tare şi o conştiinţă unică, care să stea la baza acţiunii noastre a tutu-
rora"56 - declara Simion Oros. · 

Pr~edintele Asociaţiei Invăţătorilor 'clin judeţul Sălaj a participat la Congresul 
Asociaţiei Generale de la Braşov din 29-31 august 1926 unde s-a discutat şi uni
rea tuturor asociaţiilor învăţătoreşti regionale din România într-o singură organi
zaţie57. A~est lucru s-a şi realizat în cadrul Congresului de la Cernăuţi din 5-7 
septembrie 1926 cind s-a creat „Federala tuturor Asociaţiilor învăţătorilor din 
România"58. 

Un momC'at deosebit în activitatea secţiei sălăjene a reprezentat-o adunarea 
generală din 1927 care s-a ţinut la Carei în zilele de ll-12 septembrie şi care s-a 
transformat într-un adevărat Congres al învăţătorilor din ia.cest judeţ. Cu această 
ocazie s-a făcut bilanţul activităţi biroului, Comitetului, subsecţiilor. 

Din iniţiativa conducătorilor secţiei judeţene a Asociaţiei în cadrul Congresului 
s-a sărbătorit într-un cadru festiv directorul şcolii primare din Carei, Gheorghe 
Pteancu, cu ocazia împlinirii ia 50 de ani de activitate. Cei care au luat 1cuvîntul cu 
acest prilej, personalităţi ale vieţii publice şi culturale au evidenţiat personali
tatea şi activitatea 'deosebit de bogată a sărbătoritului în slujba şcolii româneşti. 
Pentru activitatea sa Ministerul Instrucţiunii l-a numit „membru de onoare al în
văţămîntului primar". De asemenea Primăria oraşului Carei a înfiinţat un fond 

54 Arh. Stat. Sălaj, fond: Asociaţia învăţătorilor români sălăjeni, dos. 2, 
f. 10-20; în urma aplicării reformei administrative, începînd cu 1 iianuarie 1926, 
oraşul Carei şi Valea lui Mihai au fost încorporate judeţului Sălaj. 

ss Idem, dos. 4, f. 379-395. 
56 Şcoala noastră, IV, nr. 13-14/1927, p. 411. 
s7 Arh. Stat. Sălaj, fond citat, dos. 4, p. 385. 
:18 Ibidem. 
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„Gheorghe Pteancu" de 50.000 lei in scopul ajutorării orfanilor şi văduvelor învă
ţătorilor, foştii elevi ai sărbătoritului de asemenea un fond de aceeaşi mărime în 
scopul premierii elevilor mai silitori la limba română, iar librăria „SOCEC" din 
Oradea [nfiinţează o bibliote:::ă populară în, Carei50. 

Aso:::iaţia învăţătorilor din judeţul Sălaj ll alege ca membru de onoare al 
secţiei, înmînîndu-i ulterior în şedinţa Comitetului din 18 decembrie 1927 diploma 
de onoare şi hotăreşte tipărirea unei broşuri intitulate „Un jubileu". 

Nivelul congresului a fost ridicat prin participarea savantului Nicolae Iorga 
care a :::onferenţiat despre „Hotarele de Apus ale poporului românesc" combătind 
ideile revizioniste care cir:::ulau în Europa şi care ata:::au hotărîrile Tratatului de 
la Trianon. 

ln acela~i timp la adunarea învăţătorilor sălăjeni de la Carei au mai partici
pat, profesorul universitar Sîn-Georgiu din Bu:::ureşti, care a vorbit despre „Activi
tatea extra.oŞcolară a învăţătorilor" şi D. V. Ţoni care a vorbit despre „Şcoala 
activă". 

Reîntors în capitală profesorul Sîn-Georgiu îi va scrie lui Simion Oros: „ ... 
Sigur că orele petrecute lia Carei in mijlocul dumneavoastră vor rămlne pentru 
totdeauna neuitate şi voi fi feri:::it cind voi avea prilejul să mă găsesc in mijlo:::ul 
dumneavoastrăeo. 

Nu au lipsit din adunare nici expunerile membrilor Asociaţiei pe marginea 
unor probleme profesionale, pedagogice. D. Gozariu învăţător din Caşei a vorbit 
despre îmbunătăţirea frecvenţei, I. .Matei din Ghirolt despre cursurile de adulţi, iar 
I. Toduţ despre atelierele şcolare. In jurul a:::estora s-au încins apoi discuţii inte
resante şi instructive. 

In 1927 noi paşi se fac şi pe linie organizatorică, Asociaţia învăţătorilor sălă
jeni îşi elaborează un proiect de statut care se va pune in discuţia subsecţiilor şi 
va face obiectul dezbaterilor 1n perioada următoare pină la adoptarea sa în anul 
1929. 

Tot acestor ani aparţin şi preocupările secţiei Sălaj pentru înfiinţarea unui 
organ de presă propriu, independent de autorităţile şcolare, oglindă fidelă a tuturor 
preocupărilor, care trebuia să apere „interesele şcoalei şi ale invăţătorimei, dezve.
lind abuzurile şi atacurile ce tind a împiedica activitatea binefăcătoare a acestor 
doi fa:::tori de mare valoare", să lu:::reze la „stringerea rîndurilor dăscălimei ... "et. 

„Gazeta învăţătorilor" cum avea să se numească organul de presă trebuia să 
apară la în:::eputul anului şcolar 1926-1927, ideal ce nu se va putea realiza din 
cauza lipsei de mijloace materiale. Totuşi începînd cu anul 1928 din cele 45 de 
abonamente a:::hitate, Simion Oros a reuşit să scoată „Gazeta lnvăţătorilor", dar 
numai o jumătate de an, rămînînd şi cu mari datorii la rtipografie82• 

ln acela.oŞi an din rîndurile Asodaţiei vor fi desem:iaţi doi reprezentanţi ca să 
facă parte din cole:::tivul de redacţie al revistei „Şcoala Noastră": Dumitru Ilea 
din Jibou şi Ambroziu Sabău din Vaşad&3• 

In condiţiile în care guvernanţii au oprit Congresul Asociaţiei învăţătorilor 
din Transilvania, :::onvocat pentru zilele de 27-28 august la Turda, Conferinţele 
judeţene ale învăţătorilor cu ocazia noului an şcolar, nu s-a mai putut organiza 
nici iadunarea generală a Asociaţiei învăţătorilor sălăjeni pe anul 1928. 

Prezenţi la Congresul învăţătorilor din Transilvania convo:::at la sfîrşitul anu
lui 1928 la Cluj, delegaţia învăţătorilor sălăjeni a prezentat un memoriu, :are în· 
19 puncte cuprinde revendicările corpului dida:::tic din a::est judeţe'. 

O problemă ~are a Mat tn centrul dezbaterilor corpului didactic din învăţă
mintul primar judeţean a fost Proiectul de statut al Asociaţiei. După ce a fost 

59 Şcoala noastri1, IV, nr. 16-16/1927, p. 455. 
80 Arh. Stat. Sălaj, fond citat, dos. 3, f. 37~79. 
e1 Idem, dos. 2, f. 1. 
82 Şcoala noastră, VI, nr. 12/1929, p. 304. 
ea Arh. Stat. Sălaj, fond citat, dos. 5, f. 83. 
'' Idem, dos. 6, f. 50. 
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pus în discuţia şedinţei Comtetului întrunit la Carei, la 9 iunie 1927, el va face 
obiectul dezbaterilor tuturor şedinţelor timp de doi ani, lfiind adoptat de către 
adunarea generală din 20 iulie 1929 de la Zalău. De fapt, se statuează o realitate 
deja. existentă în ceea ce priveşte structura )i modul de funcţionare a Asociaţiei. 
Asociaţia avea în urmă o activitate de un deceniu in care lucrase fără statute. 

Statutul Asodaţiei Invăţătorilor din judeţul Sălaj adoptat în 1929 defineşte 
mai clar scopul asociaţiei, din perspectiva celor zece ani de activitate. Asociaţia 
îşi propune să fie organul de informaţie şi susţinere a drepturilor şi intereselor 
membrilor ei; să promoveze şi să :dezvolte după puterile ei viaţa culturală a mem
brilor săi, să organizeze biblioteci, societăţi corale, revistă locală, să ajute orice 
manifestaţie culturală şi iartistică a membrilor săi; să dezvolte spiritul 'de solida
ritate colegială între membri, să susţină prestigiul şi interesele corpului didactic 
primar judeţean şi ale şcolii primare, să aplaneze eventualele neînţelegeri; să 
acorde ajutor membrilor săi în caz de boală, accidente, familie grea, să susţină pe 
membrii corpului didactic din învăţămîntul primar şi şcoala primară faţă de auto
rităţi şi de oricine85. 

Statutul stabileşte drepturile şi îndatoririle :membrilor, defineşte atribuţiile 
şi modul de funcţionare, ale organelor conducătoare: adunarea generală şi Comi
tetul Central. Adunarea generală alege prin vot secret, „Oficianţii" Asociaţiei, adi
că biroul format din: un preşedinte, doi vicepreşedinţi, un secretar general, un 
notar (secretar al doilea) un casier, un bibliotecar. Potrivit cap. III din Statut, 
veniturile Asociaţiei au mai multe surse de provenienţă: din cotizaţiile anuale 
ale membrilor, din cei 100/o ale încasărilor cu ocazia diferitelor serbări din daruri 
şi orice venituri. Aceste venituri urmau ia ifi gestionate în funcţie de interesele 
multiple ale Asociaţiei: „Din venitul anual curat al Asociaţiei, - se arată în art. 
22 -, 400/o va trece la fondul „Căminul Inv{ăţătorilor}", 200/o la fondul cultural 
(bibliotecă, excursiuni et:::.) 200/o la fondul de ajutorare. Din restul de 200/o se va 
forma fondul de rezervă a Asoc{iaţiei} care se va capitaliza, formînd astfel fondul 
de rezervă neatacabil şi putîndu-se întrebuinţa numai dobînzile"68. 

Pe lîngă analiza Proiectului de statute subsecţiile desfăşoară o bogată activi
tate pe linia pregătirii profesionale a cadrelor didactice, punînd în dezbatere te
mele: „Creşterea copilului în epoca şcolară şi Importanţa educaţiei fizice în şcoala 
primară", organizîndu-se o serie de lecţii „model". 

Invăţătorii organizaţi în 60 de cercuri culturale l?i 18 centre culturale au des
făşurat o prodigioasă activitate folosind o gamă variată de mijloace pentru ridi
carea economică, culturală şi socială a satelor. Numai în anul şcolar 1927-1928 
s-au ţinut 1498 conferinţe populare, 242 conferinţe didactice, 237 lecţii practice, 
4029 programe de recitări, coruri, fiind prezentate şi 248 piese teatrale87. 

Această muncă i-a fost recunoscută de I. Agârbiceanu, inspector de propa
gandă culturală care a avut cuvinte de laudă la adresa corpului didacti~ din jude
ţul Sălaj68. 

In 1929 împlinindu-se trei ani de la alegerea organelor de conducere ale sub
secţiilor în cadrul adunărilor anuale au loc alegeri ale noilor birouri. 

In subse::ţia Bocşa se alege: Al. Pop din Zalău - preşedinte, Romul Sipoş 
din Curitău - vi::epre~edinte, Teodor Creţu din Hereclean - secretar, Traian Vitez 
din Zalău - casier. 

Subse::ţia Buciumi îşi alege un birou tot în tfrunte cu Al. Coşuţiu - din 
Treznea preşedinte, vicepreşedinte Al. Bejan din Răstolţ, secretar I. Labo din 
Treznea, iar casier A. Romitan din Românaşi. 

Subsecţia Carei alege un birou format din: preşedinte, I. Cleja - Carei, vice
preşedinte V. P. Văleanu - Vezedin, secretar I. Sil<1;ghi. 

es Idem, dos. 5, p. 190. 
oe Idem, f. 193. 
67 Şcoala noastrli, VI, nr. 12/1929, p. 301. 
es Idem, nr. 20/1929, p. 683. 

88 - A:cta Mvsei Porol!ssensls - voi. XI 
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In subse:ţia Cehu-Silvaniei se alege biroul compus din: preşedinte, P. Miclea 
Cehu-Silvaniei, Vi:epreşedinte Gh. Simon, casier T. Bud şi secretar V. Fălăuş. 
Subsecţia Crasna alege :a preşedinte pe N. Căprar - Horoat Petenia, vicepre

şedinte pe V. Cordiş-Crasna, secretar pe G. Moigrădean - Meseşeni şi oasier pe 
T. Hendea - Vîrşolţ. 

Subsecţia Şimleu-Silvaniei alege biroul format din: Simion Oros - preşedinte, 
D. Pop - vicepreşedinte, V. Lobonţiu - secretar ~i I. Zdritea casier. 

Subsecţia Supurul de Jos alege noul organ de conducere compus din: P. Pop 
- preşedinte, A. Cosma - vi:epreşedinte, A. Sabou - se:retar şi Gh. Mi:lea -
casier. 

In subse:ţia Tăşnad biroul este reales şi anume: I. Filip ca preşedinte, V. Radu 
2a vicepreşedinte, I. Silaghi ca secretar şi :I. Heletea ca şi casier. 

Subse:ţia Valea lui Mihai alege un birou format din: N. Chirvai - preşe
dinte, T. Tămaş - vicepreşedinte, I. Covaciu - casier şi A. Sabău secretarB9. 

Intr-o adunlBJ"e extraordinară desfăşurată la 1 decembrie 1929 Subsecţia Jibou 
î~i alege noile organe de condu:ere: D. Ilea - preşedinte, V. Pre:up - se:retar 
şi casier pe Gh. Sabo din Gîlgău10. 

Adunarea genera'.ă a Asociaţiei învăţătorilor din judeţul Sălaj s-a desfă
şurat î:l anul 1929 la Zalău, la 20 iulie în prezenţa a :::ia 200 de învăţători. Pe lingă 
analiza activităţii Asociaţiei se face o prezentare a situaţiei materiale a Asociaţiei 
care deşi tre:useră zece iani de la înfiinţare a ră~s tot neclarificată. In toată 
această perioadă nu a existat o legătură între condu:erea centrală şi cea a sub
secţiilor neexistînd o activitate uniformă în a:est domeniu. Unele subsecţii nu înca
saseră de Io: taxele, altele cheltuiseră întreaga sumă încasată. In anii 1928-1929 
nu s-a mai încasat nimic, :::heltuind din veniturile anului 1927. La 15 iulie 1929 
Asociaţia avea în gestiune 14.603 lei şi 75 bani pentru cheltuieli proprii şi un 
fond al Căminului învăţătorilor care se ridică la c::ia 24.747 lei71. 

Dată fiind această situaţie adunarea generală nu a mai procedat la alegerea 
unei noi conduceri, hotărînd menţinerea celei vechi încă un an în vederea unei 
analize temeinke a gestiunii pe anii 1919-1929. 

Ca teme specifice :orpul dida:::ti: din învăţămîntul primar au fost prezentate 
spre dezbatere: „Moştenirea însuşirilor trupeşti şi sufleteşti" de către Cornel 
Pop, directorul şcolii normale de băieţi din Zalău; „Solidaritatea b muncă şi or
ganizarea noastră profesională" de către Ioan Cleja din Carei şi „Invăţătorul cia 

element conducător al satelor" de către Gavril Hob:ea din Valea lui Mihai. 
Pe lingă problemele organizatori:::e, Aso:iaţia învăţătorilor s-a preocupat de 

apărarea intereselor das:ălilor s-a preo:upat de revitalizarea unor dorinţe mai 
ve:hi, legate de înfiinţarea unui cămin pentru :::opiii învăţători'.or: „ ... spre a da 
ajutor moral, patrioti: şi material copiilor membrilor de drept ... , care vor urma la 
vreuna din şcolile de orice categorie din judeţ suprapuse şcolilor primare"72• Se:ţia 
Sălaj a fost printre primele se:ţii care au ridicat• această problemă după unire 
şi anume în adunarea generală din 25 iulie 1920. 

La apelul adresat învăţătorilor in 1923 de către preşedintele de !atunci al 
secţiei Emil Po:ola s-a adunat suma de 7.000 lei73• In anul 1926 s-a lansat un 'nou 
„Apel", problema fiind mereu la ordinea zilei şi subiect de discuţie în toate adu
nările învăţătoreşti. Comitetul Central în şedinţa sa din 18 decembrie 1926 ţinută 
la Şimleu Silvaniei, avind ·Ja bază deciziile favorabile ale subsecţiilor a hotărît şi 
fixat taxa pentru a:est fond pe 1927 de 1200 lei de fiecare membru, plătibilă în 12 
rate lunare74, înfiinţînd „fondul Căminului învăţătorilor" la Institutul de credit 
„Silvania" din Şimleu-Silvaniei. De asemenea s-a ales o 1comisie din 3 persoane 

69 Arh. Stat. Sălaj, fond citat, dos. 6, f. 118-119. 
10 Idem, f. 320. 
11 Şcoala noastră, VI, nr. 1411929, p. 459. 
72 Idem, IV, nr. 10/1927, p. 339. 
1a Idem, XVII, nr. 7/1939, p. 292. 
74 Ibidem. 
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care să administreze fondul şi să elaboreze Statutele Căminului. Acestea prevăd ca 
viitoarea clădire să cuprindă şi o bibliote::ă, un muzeu pedagogic, o cameră pentru 
şedinţele Comitetului Asociaţiei şi o cameră pentru învăţătorii care se deplasează 
cu probleme la Zalău75• De asemenea s-a luat legătura ::u căminele învăţătorilor 
din Satu-Mare şi Prahova pentru detalii tehni::e de construcţie;"· 

ln a:::elaşi timp s-<a urmărit mărirea fondului prin orice mijloa:::e: programe 
culturale, seri de dans cu taxe de intrare, vînzarea celor 870 de broşuri de sub 
semnătura lui E. Pocola „Unificarea sufletească naţiollială", Vînzarea Analelor „Reu
niunii învăţătorilor Români Sălăjeni"77 • 

După aprobarea Statutelor de iadunare generală di:l 1927, învăţătorii sînt 
chemaţi a se înscrie ca membri la cămin. Dar De:::laraţia a fost semnată abia 
de 106 din cei 500 învăţători. Preşedintele Simion Oros intervine de mai multe ori 
la Ministerul Instrucţiunii pentru reţineri în favoarea foadului pentru Cămin, de 
lia toţi învăţăto:-ii membrii ai Asociaţiei, dar s-au aprobat numai pentru cei care 
au semnat declaraţiile78 . In urma acestei situaţii ::onducerea Se:::ţiei Sălaj solicită 
de la Asociaţia Regională a Invăţătorilor din Transilvania u:i ajutor bănesc, aju
tor care se aprobă în principiu în Aduniarea de la Satu-Mare dar cu condiţia ca 
contribuţia materială a sălăjenilor să fie importantă79 . 

Asociaţia a solicitat de asemenea ajutor de la Com!Îtetul ş::olar judeţean, ca şi 
trecerea în bugetele ş::olare a unor sume pe seiama căminului, s-a ::erut ajutor de 
la prefectură prin tre:::erea unor sume în bugetele comunelor ca şi ajutorul Ministe
rului Inst:-u::ţiunii. lnsă pînă în 1929 a::est fond s-a ridicat la numai 24.70080. 

O altă iniţiativă tot în s::opul ajutorării materiale a cadrelor dida::tice din 
învăţămîntul primar a fost înfiinţarea „Asociaţiei pentru ajutorarea învăţătorilor 
in caz de moarte: „ ... condus de trista experienţă că în foarte multe cazuri fami
liile învăţătorilor de:::edaţi rămîn în .Jipsă şi mizerie şi nu îşi pot permite în si
tuaţia lor materiiaiă insuficientă a da de:::edatului o înmormîntare :::instită ... , co
respunzătoare stării sale so::iale. Comitetul a aflat de bine fondarea unei Societăţi, 
care să înlătu:-e starea mizeră a celor .întristaţi şi să-i ajute pentru primele 
necesităţi materiale81. 

Deşi Statutele82 fuseseră elaborate [ncă din 1927 şi discutate în adunările ge
nerale, abia după patru ani se va constitui în şedinţa din1 31 Mai 1931 Asociaţia 
de ajutorare a familiilor de învăţători în caz de moarte", dar efi::ientă nu va de
veni decît după crearea unei băn:::i a învăţătorilor în 1934. 

O activitate susţinută a desfăşurat Asociaţia pentru apărarea intereselor ::or
pului dida:::tic din învăţămîntul primar. In primul rînd pentru respectarea numiri:or 
în învăţămînt a învăţătorilor prin decret de către. Consiliul Dirigent şi Inspectoratul 
general din Cluj şi înaintarea în grad în perioada anterioară reformei şcolare din 
1924 pe baza legilor din Transiivania. Imediat 'după unire pentru a suplini lipsa 
de învăţători, au fost ang1ajaţi învăţători suplinitori cu pregătire incompletă (4 
clase de şcoală medie sau şcoa~ă normală), pentru .::are ani de-a rîndul au fost 
organizate :::ursuri de va:-ă în s::opul pregătirii lor generale şi profesionale83. 

După apariţia Legii învăţăm.intului primar din 1924 acestor învăţători li s-a 
cerut pentru a fi re::unoscuţi efectuarea unor examene, la fel şi învăţătorilor defi
nitivi pentru ia li se recunoaşte trecerea lor în categoriile de învăţători de gradul 

75 Idem, nr. 8/1939, p. 339. 
7e Arh. Stat. Sălaj, fond ::itat, dos. 6, f. 249-251. 
11 Idem, dos. 3, f. 90. 
78 Idem, dos. 6, f. 6, 8-9, 11. 
10 Idem, dos. 3, f. 343. 
eo Şcoala noastră, VI, nr. 14/1929, p. 459. 
81 Arh. Stat. Sălaj, fond citat, dos. 3, f. 122. 
82 Idem, f. 129. 
8a Transilvania, Banatul, Crişana şi Maramureşul. 1918-:-1928, Bucureşti, 1929, 

p. 1031. 

www.muzeuzalau.ro / www.cimec.ro



596 E. MOROTI 

I şi II, deşi Legea din 1924 - Regulamentul prevedeau încadrarea învăţătorilor din 
teritoriile Unite cu România în 1918 conform drepturilor lor. 

In urma memoriilor înaintate de către Asociaţia Invăţătorllor Sălăjeni, Aso
ciaţia Invăţătorilor din Transilvania, Ministerului Instru::ţiunii prin decizia 7175/ 
1926 a aprobat scutirea învăţătorilor ardeleni de examene, iar prin decizia 70.128/ 
1926 încadrarea lor conform drepturilor avute înainte de 192484 . 

In anul următor însă noul ministru, Petrovici a revenit asupra problemei 
anullnd hotărîrile din anul anterior şi reintroducînd obligativitatea exainenelor85. 
1n această situaţie Asociaţia ia hotărîrea de a înainta ministerului un memoriu de 
protest şi cere Asociaţiei Transilvănene să se i:ltervină prin cadrele didactice din 
Parlament şi parlamentarii ardeleni. 

Apoi la 19 martie 1927, la hotărîrea Asociaţiei învăţătorilor din Transilvania, 
preşedintele S. Oros în numele secţiei sălăjene ia trimis o telegramă Ministerului 
Instrucţiei cerind satisfacerea revendicărilor învăţătorilor ardeleni în caz contrar 
ci sînt hotăriţi a continua lupta. „In ferma convingere, - se spune în telegramă -, 
în dreptatea cauzei pe care o reprezentăm am încredinţat, Prezidiul General al 
Aso::iaţiei pentru continuarea luptei pînă la izbîndă"87 • 

Asociaţia Generală a Invăţătorilor din Transilvania a fă:::ut apel la parlamen
tarii ardeleni cu sprijinul cărora delegaţia învăţătorilor s-a prezentat lia 15 februa
rie 1928 la minister promiţindu-li-se soluţionarea cauzei88• „Noi învăţătorii ardeleni 
cu drepturi nerevendicate, nu vrem favoruri, nu cerşim drepturi, - spuneau ei -, 
ci le cerem pe acelea pe care le-am clştigat cu sudoarea feţei noastre învăţînd 
!l aai"89. 

1n condiţiile în care nu li s-au recunoscut drepturile Asociaţia învăţătorilor, 
se::ţia Sălaj, a propus tuturor învăţătorilor din Transilvania „un ultim \demers 
ierarhic-oficial, personal fiecare, în parte" sub forma trimiterii unei cereri tip (com
pusă cu ajutorul unor jurişti şi fundamentată juridic) cu datele personale ale fie
cărui învăţător, cu copia diplomei, a decretului de numire91'. Era o acţiune soli
dară, energică a întregului corp dida:::ti::: din învăţămîntul primar transilvănean 
pentru ia forţa mina guvernului spre soluţionarea :::auzei lor. 

ln primăvara anului 1929 Ministerul Instrucţiunii :::ere încetarea demersurilor 
promiţînd satisfacerea revendică:-ilor. Intr-adevăr printr-un articol de lege special, 
votat de Senat în şedinţa din 16 iulie 1929 se re:::unos:: drepturile învăţătorilor 
transilvăneni. „Toţi învăţătorii, învăţătoarele şi conducătoarele de grădiniţe de 
:::opii din teritoriile unite, numiţi sub regimul legilor care au guvernat acele pro
viacii pînă la unire, fie :::ă funcţionează în teritoriile unite, fie în vechiul Regat, 
neîncadraţi încă, se vor încadra după punerea în apl:::are a legii de faţă precum 
urmează: 1. Da:::ă la Septembrie 1924 aveau trei ani de serviciu sau erau absolvenţi 
ai ~colilor normale cu 8 clase, aparţinînd seriei 1922 şi 1923 ca definitivi; .2. A:::ei 
:::are aveau şase ani de serviciu împliniţi înaintaţi de gr. II; 3. Invăţătorii cu 12 
ani împliniţi, ca învăţători de gr. I. Toţi cei încadraţi după această lege se consi
deră încadraţi pe ziua de 1 Septembrie 1924 şi intră pe aceiaşi dată sub regimul 
legii organice a învăţămîntului primar din 1924"9'. 

O altă problemă care a preocupat îndeaproape învăţătorii a fost lupta pentru 
îmbunătăţirea situaţiei lor materiale. Cu toate că guvernanţii vrem.ii recunoşteau 
că salariile corpului didactic erau mult inferioare celorlalte categorii: de salariaţi 
nu au luat măsurile de rigoare. Astfel în coloanele revistei „Şcoala Noastră" din 
1927 se putea citi: „Astăzi cind toată lumea se agită pe chestia salarizării cred 
că e bine să ne reamintim la acest lo:: condiţiile sau mai bine zis restricţiile 

ac Arh. Stat. Sălaj, fond citat, dos. 3, f. 81. 
ts Ibidem. 
"'6 Ibidem. 
87 Idem, f. 96. 
ea şcoala noastră, VI, nr. 9/1929, p. 9. 
89 Ibidem. 
DO Arh. Stat. Sălaj, fond citat, dos. 6, p. 72. 
91 Şcoala noastri!, VI, nr. 14/1929, p. 451. 
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între care se fa::e salarizarea membrilor corpului didactic primar. lnvăţătorii sint 
retribuiţi în general sub nivelul la care îi îndreptăţeşte situaţia lor sodală şi mun
ca ce-o prestează în organismul statului. ResemnarPa care ii caracterizează tn 
purtarea acestei nedreptăţi sociale, îi face parcă mai preţioşi, adevăraţi apostoli 
ai neamului"92. 

La acestea se ad;!ugau o serie de abuzuri din partea preceptorilor care nu 
<JChitau salariile numai dacă primeau „un bacşiş la 100-150 lei", chiar 500, sau 
dovedeau rea credinţă, nPanunţîndu-i pe învăţători despre sosirea statelor de 
plată, ceea ce determină Asociaţia să strîngă dovezi pentru redactarea unui memo
riu către forurile în drept93. 

Neregularităţile în ceea :::e prive~tr achitarea salariilor învăţătorilor sint re
cunoscute de autorităţilP ş:::olare judeţene, fără a ise lua totuşi măsurile cores
punzătoare: „ ... a~hitarPa retribuţiilor ::orpului didactic primar, în ultimul timp, 
- declara revizorul şcolar -, a trP~·ut printr-o adevr1rat[1 criză"94. 

Nefiind suficient salariul pentru întreţinerea familiei, învăţătorii erau nevoiţi 
să se orienteze şi spre alte munci ca ~ă-şi completeze veniturile. Iată ce scrie în 
paginile revistei „Şcoala Noastră" învăţf1torul G. Hoblea, cu o familie compusă din 
7 persoane: „ ... în întreaga vacanţă de vară, în loc de recreaţie, am lucrat la 
notariatul comunal {bun<'i recreaţie), peste întreg anul preparam particular cite 
4-5 elevi pentru şcoli sPcunda:-0 şi mni lucram pe la trei avocaţi traducînd din 
ungureşte pe româneşte şi mai hcă cPva, mai rolam şi ca s<>cretar, mai bine zis, 
;;idjunct la dl. agronom regional, care ducea o viaţă de boier, deşi eu eram cu şcoli 
mai înalte. Toate aceste o~upaţiuni laterale le executam nu pentru dorul de îm
hogăţire ~i singur numai pentru hrana zilni'.'ă. din cauza mizerabilului salar"95• 

Odatfi ::u venirea la conducere a Partidului Naţional Ţărănes:: învăţătorii spe
rau o îmbunătiiţire a situaţiei lor, încrezători în promisiunile făcute de naţionali
ţărănişti în perioada campaniei de cucerirea puterii politice. „Nu cerem leafă ca să 
facem lux, nici să adunăm averi, - declarau ei -, nu cerem nici răsplata dreaptă 
a mun::ii n0astre, în bani, ::ă:i mun::a noastră nu se poate plăti, {nu a înţeles-o 
nu n recompensat-o ni::\ 'un guvern pînă a::um), dar cerem atîta ca să putem 
triii, să ne putem hr;1ni :·u pîine"se. 

Noii guv0rnanţi îmă, la fel ca predecesorii lor continuă ofensivia împotriva 
mijloacelor de trai ale oamenilor muncii, implicit şi ale învăţătorilor. Prin Decizia 
n;. G4420 din 1929 a Ministerul Instrucţiunii Publi::e se dispune ca suplinitorii în
v;~ţ;!torilor aflaţi î;i con'.'f'diu de boală pe timpul concediului să fie plătiţi din leafa 
tih1!;•1"ilor respectivi, exceptînd cazurile ele tuberculoză, operaţie în spital, concedii 
de maternitate97• :Era o interpretare abuzivă a articolului 139 din. Legea învăţă
mînlului primar din 1924 ~i a arti<'olului 267 din regulam0ntul de aplicare a legii, 
carP a::ordau în caz de boală concedii de pînă la C luni cu retribuţia întreagă. 

In această situaţi<' ~orpul dida::ti:: din învăţămîntul primar din judeţul Sălaj 
conform hotărîrii luate· în adunarea gen<>rală a Asociaţiei din 20 iulie 1929 şi Şe
dinţa Comitetului Central din 26 septembrie 1929 au hotărît să înainteze un me
moriu către Ministerul Instrucţiunii Puhli::e. Iată ce scriau ei: „ ... Deci pe lingă 
c;l este lăsat pieritor de foame. 1n:1i , .• ,te lirsit învăţătorul de venitul său regulat, 
ca să nu-şi poată vedea de tratamentul ne::esar medical atunci, cind este mai mult 
avizat la iaceasta ... Sabia lui Damocle deci este atîrnată asupra oapului învăţăto
rului, ::are dacă a devenit bolnav din cauza serviciului său, în iafară de vina lui, 
este din primul moment condamnat la moarte"98• :ln urma protestelor învăţătorilor 
se va reveni asupra deciziei, fără a se ajunge la o clarificare a problemei decît 
după criza dlin 1929-1933. 

92 Idem, IV, nr. 2/1927, p. 56. 
oa Idem, VI, nr. 14/1929, p. 456; VII, nr. 3/1930, p. 71. 
9' Idem, VI, nr. 15-16/1929, p. 511. 
95 Idem, nr. 13/1929, p. 399. 
98 Idem, p. 7. 
17 Idem, nr. 12/1929, p. 341. 
98 Idem, nr. 15-16/1929, p. 534. 
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E. MOROTI 

Conştienţi de puterea forţelor unite, învăţătorii sălăjeni organizaţi 
într-o asociaţie judeţeană au căutat să răspundă multiplelor sarcini care 
stăteau în faţa şcolii româneşti din Transilvania în primul deceniu de. la 
unire. 

Angajaţi plenar în reorganizarea învăţămîntului din Sălaj în spirit 
naţional, dar şi în concordanţă cu spiritul democratic al timpului, învă
ţătorii au înţeles să contribuie şi la dezvoltarea economică şi socială, a 
satelor, la ridicarea orizontului cultural al maselor populare. 

O constantă a activităţii lor a fost preocuparea perfecţionării pro
fesionale, solidarizarea şi lupta pentru apărarea intereselor sociale, ma
teriale, pentru a impune reconsiderarea statutului cadrului didactic în 
societatea românească. 

ELISABETA MOROTI 

QUELQUES ASPECTS CONCERNANT L'ACTIVITE DE L'ASSOCIATION 
DES INSTITUTEURS DU DEPARTEMENT DE SALAJ 

(Re su rn e) 

L'etude traite l'activite des instituteurs organises dans l'Asso:i:ation des insti
tuteurs du departement de Sălaj, apres la premiere guerre mondiale et l'Union de 
la Transylvanie ave: la Roumanie, jusqu'ă la grande crise economique mondiale. 

On met en lumiere le travail des instituteurs impliques dians la reorganisation 
de l'enseignernent en esprit national et demo:ratique. 

De rneme en souligne le râle de la reforme de l'enseignement de 1924 et les 
preo:upationes du legislateur destinees ă :reer une ecole primaire obligatoire et 
ă augmenter la duree de l'enseignement du premier degre de 4· ans. ă celUi de 
7 ans. 

Dans cette intervalle. Ies instituteurs ont deploye une riche activite en dehors de 
l'ecole, consa:ree ă developper les villages du point de vue economique, social 
et culturel. 

L'etude presente la structure d'organisation, les statuts et les organismes di
re:teurs de !'Association. 

On traite Ies aspects de la lutte des instituteurs pour avoir leur propre revue, 
pour leurs droits legitimes et pour une existence a l'abri des soucis. 

www.muzeuzalau.ro / www.cimec.ro


